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 مستخلص
فيكوو ب صوهوو   ثوون ا بر وون مووا  دي " ترشوو ا دت وو المن دي لرووا رفي  وونا ج ما  وو   ووا  " هوو ا دراسد وو  هووو موضووو  

و سو  ا موضوو    . م اون ( ديعورو  )ودحادً من عا  تادصير وآر نت ر ض  ق در جو  صين درطفيو  دي  ونما عفيولم دي ونا ودي وود ر      

   ج حجوووك  وووكن  ديا  ووو  ودر طووووس دركووو ير ج د  زوووط    ديطووور   ووو  مووون ت ووونشك حوووا  ديزوووكفي  صسووو   درل ووون    دراسد ووو  بره 

ويمكوون حدوور برهووك برهوواد  . ودر عنر وونت دتش دوون      اوونب  ضوولًم عوون تو ووعان درع رد ووا دي سوونس  صو ا وو  د   ووا ودرربر ووا  

تحا ا موشعو  صوين   دراسد   ج در عر  إلى ديودس  دينئ   دي نح  رلم  خادم دي لراب ودرعودمل ديؤثر  ج ترش ا دت  المن و

وج درسوو نن   سوو  صفيوووست در نحجوو     . برشووكنا دريشوو ا د إوورة إضوون   عفيوولم معر وو  و وووا ترشوو ا دت وو المن  دإوول دي وولا         

و و   جوو   و ير  صوين درعور  ودرطفيو ب وبر  دت و المن دي لروا رفي  ونا   و ثر صعوا            : مج وع  من در رض نت رعل بره ان

  ن بر  در نحج  حنورت سصط دريشو ا صونروعا دلاعلمموا هو د     . دت   نع   ودرا    من دي غيردت درط  ع   ودتش دن    و

ثوووك عر ووووت در نحجووو  ددوووطفيأنت دراسد وووو  وبرصعن هووون دت   نع ووو  ودتش دوووون         . إلى  ن ووو  دإ  نسهووون  رضوووو نت برإووورة   

نً ج  سد و  در نحجو    ودلجغرد    ودر  ئ   ودرا    ب وس لت عفيلم تعر ف مدطفيح د مون درزونمل درو ث مجول ع دوردً  وس و      

ب (ما  و   وا   )برمون حواو  دراسد و  ديكن  و      . صنع  نس د من دينئا مكو نً سئ سنً من م ظوم  مكو ونت د مون درزونمل رفي ا  و     

ب   وا عرضو ان در نحجو  تحوت     (سصونت د  ور ج  وا    )ب وحواو هن دت  ع و    (هوو 1429/هوو 1428عونم ودحوا   )وحاو هن درلمن  و   

ه د وشا د  عرضت در نحج  نحوو برسصوع عزور  مون دراسد ونت درسونص   دي نشور  وشوير دي نشور           ( . دراسد   حاو )إطنس عنم هو 

درتي ت نورت  ن  نً برو بر جر من  ود   ديوضو  م وم  لهن وم     و   درعلمش  ص  ان وصين  سد  انب وذرو  ش ول درزورو  ج    

دراسد وو  دون ج ذروو  دراسد و  دي اد  وو  دروتي نووت عفيولم ع  وو       دلا وردادت دي اج و  ر أجاوون صواادً موون عور  مدوون س ص ن ونت     

هوو د وشووا دشوو  فيت دراسد وو  عفيوولم وسوو   دوووا  وووة دي اموو  وديدوون س وديرد ووع وديلمحووق            . م وولا سصوونت 703مكو وو  موون  

من تعوا    صنررشك: وشا إفيدت دراسد   إلى عا    ير من در  نئج رعل بره ان. شكلًم 16 اوتً و 58وتض  ت دراسد   بر ضنً 

مدون س دي وونا دروودس   إلى دي وون ا تظول م وونا در أور دروولم  هوا ديوووس  د هوكب   وون وش وت در نحجوو  عفيولم درعا ووا مون ديووؤثردت          

درط  ع   ودر زر   عفيلم ترش ا د  المن دي ناب ومن  ا  برإرة ت  ا رفي نحج  إيجنص    رض نت دراسد   دروتي برشوير إر اون    

. لإعولمم ديرئووا وديسو و  إ ووانمنً  و يردً ج ت ووو ر وت دوير د  وور ص ه  و  ترشوو ا د و المن دي وونا      ودتضوح رفي نحجوو  بر  ر . آ  ونً 

وإ طلمشنً من   نئج  سد  ان توهفيت در نحج  إلى عا    ير مون در وهو نتب   ون حنوروت صفيووس  سس و  مسو   في   تس زور          

دت درسوكن    ودتش دون    ودت   نع و  دي وشعو  ج     مود ا  مزكفي  دي نا ش ل بر  ت  نشك وتس عدا عفيلم دلحول إ دا  در طووس  
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Abstract 

This work focuses on the rationalization of residential water consumption (RRWC) at the city of 

Jeddah, the largest 2nd urban conurbation in the Kingdom of Saudi Arabia. In the context of this study 

(RRWC) is taken as a measure or mechanism for bridging the gap between the growing demand for water 

and the relatively meagre supply of this critical resource. As such the study is vitally significant due to a 

host of factors, that when combined together, produce an awful lot of complications. Unique among these 

is the ever-growing size of Jeddah’s population, its thriving economic activities along with the city’s 

unprecedented vertical and horizontal expansion. The main objectives of this study however include: the 

identification of the existing available water resources for the city in general and for its residential areas 

in particular. Factors impacting the rationalization of water consumption at homes constitute the 2nd main 

target of this dissertation, whereas the patterns of water consumption in homes represent the third main 

objective of the study. Stemming from this set objectives, the author formulates a number of hypotheses 

and attempts verifying them. Salient among these are: the presence of a wide gap between demand for 

water and its supply; the social, economic and religious factors impacting that supply; and the role of 

media in bringing down water consumption in Jeddah homes. The terminology and concepts related to the 

topic have been fairly highlighted with some emphasis exerted on water security as one of the 

fundamental components of comprehensive security. Furthermore, the author restricted her study to the 

city of Jeddah i.e. (spatial limits), where the study community exists (housewives). As for the temporal 

dimension the study covers a oneyear period (20082009/). Regarding previous works that are directly or 

indirectly pertaining to this study the student succeeds in reviewing 14 published works. In her review she 

attempts to assess those works, and pin-point the aspects of close relevance to her thesis. Additionally, the 

student gives sufficient room to the methodical aspects as well; data collection mechanism, including 

fieldwork conducted at selected parts of the city. Some completed 703 questionnaire forms out of 900 

distributed are received, processed and utilized for serving the purposes of the dissertation. The 

dissertation, however, comprises 5 chapters, an introduction and a long list of reliable Arabic and English 

references, some 58 tables, 16 figures and three supplements. The main results of the study are as under: 

Desalinated seawater is by far the major source of water available for domestic use; the impacts of certain 

physical and human factors on the consumption of water are conspicuously tangible. Not only that but all 

related hypotheses of the study proved to be valid. Finally the dissertation makes a number of important 

recommendations, and envisions some futuristic trends as regards the rationalization of water in Jeddah 

and other Saudi big cities as well. 

 


